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Zklidňování dopravy: Cena Moderní obce pro Opavu 
»Řidiči by měli přestat pokládat vozovky 

v obcích za svůj vlastní výlučný prostor,« pro-
hlásil včera, v úterý 20. září, při předávání cen 
v soutěži Zklidňování dopravy ve městech a 
obcích v Praze ministr dopravy Ing. Milan 
Šimonovský. Svá slova 
doprovodil údajem, že 
takřka tři čtvrtiny všech 
dopravních nehod  
s následkem smrti se 
přihodí právě v obcích. 

Do již 4. ročníku 
soutěže pořádané Nada-
cí Partnerství a Nadací 
VIA v rámci jejich spo-
lečného programu Do-
prava pro 21. století a 
za spolupráce Minister-
stva dopravy, Svazu 
měst a obcí a měsíčníku 
Moderní obec se letos 
přihlásil rekordní počet  
18 projektů.  

Jak uvedl ředitel Na-
dace Partnerství Miro-
slav Kundrata, stát se 
však zatím soustřeďuje spíše na prevenci, vý-
chovu či uplatňování represe ze strany policie, 
ale stejně odhodlaně a účinně je třeba podporo-
vat také různé dopravně-inženýrské prvky, 
které pomohou zklidnit dopravu v obcích. Prá-
vě každoroční výsledky soutěže dokazují, že 

pro vyšší bezpečnost dopravy lze hodně odvést 
i na úrovni samotných municipalit.  

Předseda hodnotitelské komise doc. Ing. 
arch. Jan Mužík, CSc., vyzdvihl, že do soutěže 
je rok co rok přihlašován stále vyšší počet 

projektů a že roste i 
jejich kvalita. Přibývají 
také projekty malých 
obcí, především z Mora-
vy a Slezska. 
V kategorii měst a měst-
ských obvodů a částí si 
letos ocenění odnesli 
zástupci Napajedel 
(prémie 70 tisíc Kč), 
Slatiňan (50 tis.) a Ka-
daně (30 tis.), v kate- 
gorii obcí Vlkoš z okre-
su Přerov (60 tis.), Niv-
nice z okresu Uherské 
Hradiště (60 tis.) a Vel-
ká Polom z okresu Opa-
va (30 tis.).  
Cenu Moderní obce 
získala Opava za dlou-
hodobou koncepci ome-

zování automobilové dopravy v historickém 
jádru města. Zvláštní cena společnosti Skanska 
CZ byla udělena Ing. Martinu Vilčovi, který 
projektoval rekonstrukci mostu Sokolovských 
hrdinů v Karviné. 

( r š )  

Cenu Moderní obce si do Opavy odvezli Ing. 
arch. Zdeněk Bendík, vedoucí odboru hl. archi-
tekta a územního plánu (vlevo), a Ing. Martin 
Dostál z téhož odboru.              Foto: Ivan Ryšavý 

 

9. Mezinárodní veletrh  
obnovy materiálů, energie  

a udržitelného rozvoje  
 

26.-29. října 2005 
Výstaviště Rimini, Itálie  

 

přímá linka pro vystavovatele, informace, 
vstupenky: Ing. Jan Voda, tel.: 224 312 163 

e-mail: j.voda@ics-prague.cz 
www.ecomondo.it 

 

Odborné měsíčníky Hospodářských novin  
 

MODERNÍ OBEC 
a 

BANKOVNICTVÍ 
připravují do listopadových čísel, která vycházejí  

2. listopadu 2005 – Moderní obec  
18. listopadu 2005 – Bankovnictví  

přílohu s názvem 
 

FINANCOVÁNÍ 
MUNICIPÁLNÍCH PROJEKTŮ 

 

• Strukturální fondy EU a jejich využití 
• Investiční strategie měst, obcí a krajů 
• Municipální úvěry z hlediska zkušeností 

bank 
• Pojištění komunálních projektů 
• Finanční produkty na internetu 

 

Na tyto a další otázky nabídne odpověď 
speciální příloha časopisů Moderní obec a 
Bankovnictví, která navíc poskytne zá-
stupcům obou zainteresovaných stran 
platformu pro diskusi a vyjádření jejich 
názorů na tuto oblast. 

Firmy a společnosti podnikající v této 
oblasti mají tak možnost nabídnout cílové 
skupině svých potenciálních zákazníků 
své produkty a služby prostřednictvím 
inzerátů nebo placených komerčních pre-
zentací. 

Bližší informace podají:  
Petr Pfleger – Moderní obec  

tel.: 233 071 403, 603 198 873  
petr.pfleger@economia.cz 

 

Pavel Horský – Bankovnictví  
tel.: 233 071 418, 605 232 389  
pavel.horsky@economia.cz 

 

Lukáš Zíta – Bankovnictví 
tel.: 233 071 781, 603 239 737 

lukas.zita@economia.cz 
 

Uzávěrka objednávek inzerce:  
3. října 2005 

Jak na dotační programy pro projekty v energetice 

MODERNÍ OBEC 11/2005 
Téma měsíce:  

Marketing měst, obcí a krajů 
• Efektivní marketing zvyšuje návštěvnost a prestiž 

památek 
• Marketingové nástroje a prezentace kraje 
• Využití marketingu při rozvoji cestovního ruchu 
• Aplikace jednotného vizuálního stylu v praxi 

Vedle redakční části bude v rámci tématu prostor i pro 
komerční nabídky služeb a produktů, ať už formou 
inzerce nebo komerční prezentace. 

 

Uzávěrka inzerce: 3. října 2005 
Objednávky přijímá: 

 Petr Pfleger, tel.: 233 071 403, 603 198 873 
e-mail: petr.pfleger@economia.cz 

 

Moderní obec 11/2005 se expeduje: 
 3. listopadu 2005 

Na 1. listopad 2005 připravuje Česká energe-
tická agentura (ČEA) do budovy Krajského 
úřadu Jihočeského kraje seminář »Operační 
program Průmysl a podnikání, Státní program 
na podporu úspor energie a využití obnovitel-
ných zdrojů energie a ostatní programy EU na 
financování projektů v oblasti energetiky«.  

Seminář se uskuteční ve spolupráci s regio-
nální kanceláří CzechInvest pro Jihočeský kraj, 
Krajskou energetickou agenturou Jihočeského 
kraje, společností SEVEn, Střediskem pro 
efektivní využívání energie, o.p.s., a dalšími 
partnery. Jeho obsah budou tvořit informace  

o možnostech podání žádosti o podporu z do-
tačního programu OP Průmysl a podnikání a 
dalších fondů Evropské unie i Státního progra-
mu na podporu úspor energie a využití obnovi-
telných zdrojů energie.  

Program semináře doplní praktická ukázka 
vyplňování žádosti do tohoto operačního pro-
gramu a diskuse o zkušenostech jednotlivých 
žadatelů. Účast na semináři je zdarma a lze se 
přihlásit u zástupců ČEA, tel.: 257 099 032,  
e-mail: ekis@ceacr.cz. Mediálním partnerem 
semináře je měsíčník Moderní obec. 

( z r )   

http://www.moderniobec.cz
mailto:j.voda@ics-prague.cz
http://www.ecomondo.it
mailto:petr.pfleger@economia.cz
mailto:pavel.horsky@economia.cz
mailto:lukas.zita@economia.cz
mailto:petr.pfleger@economia.cz
mailto:ekis@ceacr.cz


15/2005                                                                 http://www.moderniobec.cz                                                               strana 2 

21.  9 .  2 00 5 

PC pro správní evidence mají připadnout obcím 
Ministerstvo vnitra (MV) počítá s určitou 

kompenzací pro obce III. typu, na něž od příští-
ho roku předpokládá převést výpočetní techni-
ku používanou pro zajištění správních eviden-
cí. Dosud tato technika, umís-
těná na úřadech obcí s rozší-
řenou působností, byla  
v majetku MV, které pro ni 
zajišťovalo také nutný servis. 
V poslední době se tato výpo-
četní technika na úřadech 
»trojkových obcí« výrazně 
obměňuje a modernizuje. 

»Převod této nové techniky 
do majetku obcí je v úvaze 
mimo jiné i proto, že pro 
obce by nemělo být vážněj-
ším problémem zajistit k ní 
technický servis,« odpověděl 
na náš dotaz ministr vnitra 
Mgr. František Bublan a po-
kračoval, »vždyť samy už 
běžně využívají svá vlastní 
PC, pro něž jim servis dobře 
funguje. Navíc placený technický servis 
k převáděné nové technice by připadal v úvahu 
až po ukončení záruční doby, která u součas-
ných moderních PC standardně trvá tři roky. 
Podporu programového vybavení správních 

evidencí však budeme i nadále pro obce posky-
tovat, přičemž určitou kompenzací pro ně by 
měla být vyšší kvalita a funkčnost nově připra-
vovaného systému. Nelze ani pominout výtěž-

nost ze správních poplatků, 
které u těchto evidencí nyní 
výhradně náležejí obcím.« 
Ministru Bublanovi jsme 
položili otázky i k dalším 
tématům, jako je například 
současný stav a další perspek-
tivy reformy územní veřejné 
správy včetně úlohy uvažova-
ných »dobrovolných spole-
čenství« venkovských obcí či 
výše koeficientů pro roz-
počtové určení daní. Šéf re-
sortu vnitra nás informoval i o 
současném stavu přípravy 
věcného záměru návrhu nové-
ho zákona o podmínkách 
konání některých velkých 
shromáždění, který by měl 
řešit problémy kolem pořádá-

ní akcí typu letošního CzechTeku.  
Odpovědi ministra Bublana naleznete v říj-

novém vydání Moderní obce, které se bude 
expedovat už 6. 10. 

( r š )  

Plná samosprávnost, nebo úspory? Co převáží? 
Hejtman Libereckého kraje Petr Skokan 

podporuje postoj Rady Asociace krajů ČR  
k vládnímu návrhu zákona o územně správním 
členění státu. »Rada asociace v září v Brně 
odmítla, aby v tomto připravovaném zákoně  
bylo zakotveno rozčlenění území státu do osmi 
oblastí tak, jak navrhuje vláda,« vysvětluje 
hejtman Skokan a připomíná, že kabinet Jiřího 
Paroubka počítá s existencí osmi tzv. soudních 
krajů, na něž by byly 
vázány i útvary policie 
a státního zastupitel-
ství.  

»Uzákoněním této 
právní úpravy by pět 
krajů včetně Liberec-
kého zůstalo neplno-
hodnotným regionem, 
kde chybějící krajské 
instituce komplikují 
život veřejnosti.« Podle hejtmana proto Asoci-
ace krajů opakovaně žádala přijetí takové úpra-
vy, která by území státu členila na správní 
regiony v hranicích totožných s hranicemi 
krajů jako vyšších územních samosprávných 
celků.  

»Iniciativu vyvinul i náš kraj, který podal 
návrh zákona v souladu s reformou veřejné 
správy. Ale vláda na naše argumenty neslyší, 
ačkoliv to byla právě ČSSD, která reformu 
veřejné správy odstartovala s tím, že hodlá 
veřejnou správu přiblížit občanům. V tomto 
případě však zůstalo u slibů. Opak je pravdou, 
neboť uzákoněním oblastí by se pouze zakon-
zervoval současný nevyhovující stav. Navíc se 

domníváme, že vytvoření oblastí je protiústav-
ní krok odporující článku 99 Ústavy ČR, kde 
se praví, že republika se člení na obce a kraje, 
nikoliv na oblasti, jak by si přála vláda a někte-
ří státní úředníci. »Vzhledem k tomu, že návrh 
zákona již byl předložen Poslanecké sněmovně 
k projednání, Asociace krajů uložila svému 
předsedovi, aby její stanovisko tlumočil po-
slancům přímo na půdě parlamentní dolní ko-

mory,« dodal hejtman 
Skokan. Ministr vnitra 
Mgr. František Bublan 
na dotaz Moderní obce 
(celý rozhovor s minis-
trem přineseme v říj-
novém vydání MO) 
konstatoval, že vládní 
návrh zákona reflektu-
je objektivní potřebu 
vytvořit pro účely 

výkonu státní správy větší územně správní 
jednotky, než představují samosprávné kraje.  

»Už teď znám a do určité míry chápu námit-
ky hejtmanů, že samosprávné kraje nebudou 
tzv. plnohodnotné,« připustil ministr. »Ale 
nedomnívám se, že by naše republika musela 
mít z hlediska policejního nebo soudního  
14 krajů. Jen pro ilustraci: Podle zákona o 
policii musí mít každá krajská policejní správa 
např. vlastní zásahovou jednotku a další speci-
ální útvary. A na to v tuto chvíli nemám ani 
finanční prostředky, ani lidi. V zemi s 10 milió-
ny obyvatel by to navíc byl zbytečný luxus a 
mrhání penězi daňových poplatníků.« 

( t z ,  r š )   

Praha: Změny pro strážníky 
Současná legislativa a její dopad na činnost 

městských strážníků představuje pro některá 
města a obce aktuální problém. »Zákon o 
obecní policii z roku 1991 je již nedostačují-
cí,« konstatoval minulý týden náměstek praž-
ského primátora Rudolf Blažek na pracovním 
setkání s Tomášem Vrbíkem, předsedou pod-
výboru pro obecní policie Poslanecké sněmov-
ny. »Shodli jsme se, že je reálné řešit některé 
dílčí problémy – například systém zkoušek 
strážníků, pracovněprávní vztahy a další – 
definováním návrhu jejich možného řešení. 
Návrh by byl připraven v paragrafovém znění 
a předán do prosince parlamentnímu podvýbo-
ru pro obecní policii,« uvedl náměstek Blažek.  

V případě zkoušek strážníků považuje jejich 
opakování po třech letech za ne příliš efektiv-
ní. Naopak by uvítal jejich delší a důkladnější 
školení při nástupu k policii a potom např. po 
pěti letech další proškolení. Podle jeho názoru 
mají strážníci, kteří slouží u pražské městské 
policie delší dobu, velice dobrou profesionální 
úroveň a dostatečné zkušenosti. 

Akční plán s účastí veřejnosti 
Obce a města, svazky obcí, mikroregiony, 

profesní komory, neziskové organizace a další 
subjekty se mohou zapojit do přípravy rozvo-
jových aktivit Jihočeského kraje.  

»Nadcházející rok je posledním rokem etapy 
naplňování cílů, priorit a opatření Programu 
rozvoje územního obvodu Jihočeského kraje 
jako střednědobého strategického dokumentu 
na období do roku 2006. Novinkou je to, že 
jsme se rozhodli jej připravit ve spolupráci 
s obcemi, organizacemi i širokou veřejností. 
Kraj už zveřejnil seznam priorit, v jejichž 
rámci lze předkládat náměty na vytvoření 
grantových programů, případně na projekty. 
Po vyhodnocení námětů bude sestaven Akční 
plán pro příští rok a předložen zastupitelstvu 
ke schválení spolu s navrženou výší finanč-
ních prostředků na jeho realizaci, která by se 
měla pohybovat kolem 70 milionů korun,« 
uvedl krajský radní Pavel Pavel. Seznam prio-
rit a formuláře pro podání návrhů jsou na 
www.kraj-jihocesky.cz (Koncepční materiály)  . 

AKT UÁL NĚ  

Ministr Bublan se nedomnívá, že 
by ČR musela mít z hlediska poli-
cejního nebo soudního 14 krajů.           
                             Foto: Ivo Goldbach 

www.mestskymobiliar.cz 
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Brusel potvrdil, před čím MMR už obce varovalo 
Ministerstvo pro místní rozvoj (MMR) se 

chopilo iniciativy – a aby předešlo případným 
problémům, konzultovalo počátkem září (po 
letní přestávce v sídle Evropské unie) se zá-
stupci Evropské komise v Bruselu některé 
aspekty pořízení domů, případně bytů právnic-
kými osobami. V této souvislosti byla projed-
nána zejména privatizace bytového fondu 
z majetku »veřejného« vlastníka do vlastnictví 
soukromých osob. 

Jak uvedla ředitelka odboru bytové politiky 
MMR Daniela Grabmüllerová, zástupci Evrop-
ské komise potvrdili shodný právní názor čes-
kého Úřadu pro ochranu 
hospodářské soutěže a 
MMR. Takže například 
prodej nemovitosti obce 
za cenu nižší, než je 
cena tržní, do vlastnictví 
subjektu, který ji bude 
pronajímat nebo využí-
vat pro další výstavbu 
apod., může zakládat 
nepovolenou veřejnou 
podporu.  

Jak jsme již v časopise 
Moderní obec upozornili (viz Prodeje obecních 
bytů: Výrazné slevy už jen vzpomínkou, MO 
9/2005, str. 6 a 7), obce se tak od vstupu naší 
země do EU musí řídit komunitárním právem a 
nemohou prodávat svůj domovní fond za nižší 
než tržní cenu právnickým osobám, tedy ani 
bytovým družstvům složeným z řad nájemníků 
prodávaných domů. Evropská komise totiž 
z hlediska veřejné podpory považuje i bytová 
družstva za subjekty »vyvíjející ekonomickou 
činnost« tím, že dále pronajímají byty svým 

členům nebo zakladatelům. Pokud míra zvý-
hodnění – tedy rozdíl mezi cenou obvyklou a 
cenou sjednanou – nepřekračuje pro soukromé-
ho nabyvatele v průběhu tří let částku 100 tisíc 
eur, jde o tzv. podporu »de minimis«, kterou 
lze i bytovým družstvům poskytnout bez 
schválení Evropskou komisí.  

Na dotaz Moderní obce, zda by šlo o nepovo-
lenou veřejnou podporu, pokud stávající ná-
jemník koupí od obce byt za cenu nižší než 
tržní, ale s tím, že jej ihned po nabytí začne 
pronajímat či byt výhodně prodá, ředitelka 
Grabmüllerová odpověděla, že takové jednání 

je i z pohledu Evropské 
komise přípustné. 
Poslanecká sněmovna 
v září od vlády obdržela 
k projednání návrh zcela 
nového zákona upravují-
cího právní formu tzv. 
kondominiálního vlast-
nictví jednotlivých bytů. 
Podle ředitelky Grab-
müllerové jde o propra-
covanější, průhlednější a 
ekonomicky jednoznač-

nější úpravu dosavadního zákona č. 72/1994 
Sb., o vlastnictví bytů. Návrh zákona například 
lépe upravuje způsob správy společných částí 
domu včetně toho, jak se jednotliví vlastníci a 
uživatelé těchto prostorů finančně podílejí na 
jejich opravách a údržbě. Proto podle MMR 
bude tento zákon i z hlediska privatizace stát-
ních či obecních bytů představovat spolehlivěj-
ší právní základ pro hladký průběh případné 
privatizace. 

( t z ,  r š )  

Regionální fórum ve Slaném bylo úspěšné 
V České republice se rozbíhá nový projekt 

agentury CzechTourism, který má přispět  
k podpoře rozvoje cestovního ruchu v regio-
nech. Proto bylo minulý týden do města Slaný 
pod záštitou jeho místostarosty Ing. Pavla Bar-
toníčka svoláno pracovní regio-
nální fórum cestovního ruchu 
subjektů, které se zabývají ces-
tovním ruchem a destinačním 
managementem v turistické 
oblasti Střední Čechy-západ. 

Setkání předcházel seminář 
organizovaný městem Slaný a 
zájmovým sdružením právnic-
kých osob Přemyslovské střední 
Čechy, agenturou CzechTourism 
a Regionální rozvojovou agentu-
rou Střední Čechy na téma: 
»Úspěšnost regionu při účasti na 
regionální výstavě«. Jeho programem bylo 
zhodnocení přípravy, realizace a výsledků 
účasti na výstavách cestovního ruchu. 

Účastníci Regionálního fóra cestovního ru-
chu přijali za svou myšlenku uspořádání další-
ho fóra na podzim opět ve Slaném, pojatého už 
jako prezentaci některých konkrétních výstupů 
projektu. Mezi nimi bude mj. přehled označo-

vání kulturních a turistických cílů na dálnicích 
a silnicích, tzv. hnědé tabule, na území turistic-
ké oblasti, dále souhrn informací o regionál-
ních kulturních a sportovních akcích v přísluš-
né turistické oblasti, a to pro tzv. Kalendář akcí 

2006, který vydává CzechTou-
rism pro zahraniční partnery.  
Jiným zajímavým výstupem je 
soubor nových turistických pro-
duktů vztahujících se k oblasti 
(pro tzv. Obchodní dům turistic-
kých produktů). K předvedeným 
výstupům bude patřit i souhrn 
informací o turistickém potenci-
álu oblasti v počtu 250 záznamů, 
a to tak, že příslušné informace 
budou přímo umísťovány na 
webové stránce www.oblasti.cz 
apod. 

Na setkání ve Slaném si našlo cestu více než 
dvacet subjektů reprezentujících celou šíři 
oblasti cestovního ruchu. Vytvořily se tak ide-
ální podmínky pro realizaci projektu destinač-
ního managementu, který by měl nabývat kon-
krétních podob v příštím roce. 

 

P h D r .  J i ř í  S v í t e k ,  R R A  S t ř e d n í  Č e c h y  

 

http://www.nszm.cz  

 

Konference 
ODPADY a PODNIKY 

 

se koná 10. listopadu 2005 od 9.30 hod. 
v Konferenčním sále  

Kongresového centra Praha 
 

Tematický rámec konference: 
• Evropská teorie a praxe (IPPC, IRZ, nová chemic-

ká legislativa REACH) 
• Plány odpadového hospodářství původců 

(metodické vedení a legislativní otázky, pohled 
krajského úřadu …) 

• Servisní služby v odpadovém hospodářství 
(financování projektů pro odpadové hospodářství, 
certifikace, kolektivní systémy pro zpětné odběry)  

 

Uzávěrka přihlášek je 31. října 2005. 
 

Více informací: www.ihned.cz/odpadovedny  
seminare@economia.cz , tel.: 233 071 431 

Finanční konference se blíží 
Navrhované změny ve financování obcí 

podle požadavků Svazu měst a obcí ČR, Vý-
voj územních rozpočtů v kontextu chystaných 
daňových reforem, Zkušenosti s realizací pro-
jektů v rámci strukturálních fondů, Problema-
tika veřejné podpory v České republice se 
zaměřením na obce, Aktuální informace 
ohledně návrhu státního rozpočtu na rok 2006, 
Problematika vodovodů a kanalizací – cesta 
k naplnění závazků České republiky do roku 
2010, Brownfields – taková jsou předběžně 
připravovaná témata, jimž by se měla věnovat 
v pořadí již 8. Finanční konference Svazu 
měst a obcí ČR (SMO).  

Konference se bude konat 10. a 11. listopa-
du v Praze v budově Rádia Svobodná Evropa 
a je určena nejen pro starosty a primátory ale i 
pro finanční experty radnic.  

Další informace o konferenci včetně způso-
bu přihlášky na www.smocr.cz . 

http://www.moderniobec.cz
http://www.oblasti.cz
http://www.nszm.cz
http://www.ihned.cz/odpadovedny
mailto:seminare@economia.cz
http://www.smocr.cz
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Na Žofíně opět 29. září 
Investiční rozvoj Prahy a Středočeského 

kraje je tématem příštího, již 52. Žofínského 
fóra, které do pražského paláce Žofín chystá 
Agentura NKL Žofín, s.r.o. Už 29. září by tam 
s podnikateli, manažery významných firem, 
zástupci měst, obcí i ústředních státních orgá-
nů a s dalšími zajímavými lidmi měli diskuto-
vat pražský primátor MUDr. Pavel Bém, stře-
dočeský hejtman Ing. Petr Bendl a ředitel 
Státního fondu dopravní infrastruktury Ing. 
Pavel Švagr, CSc.  

Bližší informace všem zájemcům poskytnou  
PhDr. Jiří Vaníček (tel.: 224 930 848, e-mail:  
jiri.vanicek@zofin.cz) a Daniela Burdová 
(daniela.burdova@zofin.cz). 

Jak s »lidmi na okraji« 
Konferenci Pohled na 
(o)kraj, která bude 
zaměřena na sociální 
práci s lidmi »na 
okraji« – příslušníky 
menšin, bezdomovci, 
uživateli drog, prosti-
tutkami a lidmi ohro-
ženými a trpícími 
HIV/AIDS – uspořá-
dají ve dnech 25. a 

26. října na krajském úřadu občanské sdružení 
Region Olomouc a Olomoucký kraj.  

Cílem konference je prezentovat různé mo-
dely terénní práce používané v České republi-
ce, v Evropě i mimo Evropu a společně se 
v rámci workshopů na konferenci zamyslet 
nad tím, jak zpřístupnit sociální a zdravotní 
služby i lidem, kteří stojí »na okraji«.  

Přihlášky na konferenci její organizátoři 
přijímají do 15. října 2005 e-mailem na adresu 
o.s.region@volny.cz nebo písemně: Region 
Olomouc, Lafayettova 9, 772 00  Olomouc, 
tel.: 585 221 983 (kontaktní osoba Mgr. Vero-
nika Mališová). 

Kroměříž zářila v Londýně 
O druhou a třetí cenu Evropské unie za nej-

lepší ekologickou dopravní iniciativu se 
v závěru minulého týdne podělila Kroměříž se 
španělským San Sebastianem. Nejvyšší oceně-
ní v Londýně z rukou evropského komisaře 
Stavrose Dimase převzali zástupci francouz-
ského města Nantes. Za Kroměříž přijela cenu 
do britské metropole převzít místostarostka 
MUDr. Olga Sehnalová, MBA. Ceny byly 
uděleny při příležitosti zahájení Evropského 
týdne mobility. Podle mluvčího kroměřížské 
radnice Pavla Zrny úspěch korunoval několi-
kaleté aktivity města. »Je to pro město čest, už 
jen to, že jsme byli už podruhé zařazeni mezi 
11 nejlepších měst,« uvedl. »Ukázalo se, že 
naše práce má smysl. Určitě budeme pokračo-
vat v odstraňování bariér ve městě a pořádání 
akcí, jako je Týden mobility.«  

Městský mobiliář se má do budoucna o co opřít 
»Brouku, zastav! Už nemůžu. Pojď, jsou tam 

nějaký lavičky, půjdeme si sednout ... Dobře se 
na ní sedí, já si i lehnu. Jé, tady jsou nějaký 
symboly, vidíš? To je motorka, asi tady mají 
závodní okruh. I přehradu tady mají a pro-
past ... tam zajedeme, to bych chtěla vidět. 
Vytáhni mapu.« 

Tímhle imaginárním rozhovorem je 
v katalogu přihlášených prací soutěžní přehlíd-
ky městského mobiliáře City Point/Na cestě 
městem 2005 uveden vítěz-
ný návrh městského odpo-
čívadla autorů Štěpána 
Eliáše a Josefa Hajného, 
které se sémanticky mění 
ve stylizovaný prostorový 
model krajiny. Porota vy-
zdvihla »schopnost odpočí-
vadla připomenout význam 
místa a vytváření vztahu 
k němu«. 

Soutěž City Point/Na 
cestě městem vyhlásilo 
občanské sdružení City 
Point ve spolupráci s Design Centrem ČR a 
Svazem měst a obcí a za podpory České komo-
ry architektů. Záštitu projektu poskytl ministr 
pro místní rozvoj Mgr. Radko Martínek.  

Připomeňme, že v naší zemi se žádná podob-
ná soutěž nekoná a tím více měly být výsledky 
jejího letošního prvního ročníku zajímavé. 
Porotu však, jak uvedl její předseda Ing. arch. 
Karel Hájek, PhD., z Fakulty architektury 

ČVUT, značně zaskočilo, že v kategorii Reali-
zace, tedy už uskutečněných návrhů, se sešlo 
pouze pět přihlášek. Proto nakonec v této kate-
gorii nebyly žádné ceny uděleny. 

Naopak v kategorii Nová inspirace (dosud 
nerealizovaných návrhů) se sešlo 32 zejména 
studentských projektů. Prvenství si odnesli 
autoři už zmíněného návrhu odpočívadla, kteří 
obdrželi i zvláštní cenu Ambiente Restaurants 
Group. Druhé místo obsadil Roman Vrtiška za 

tvarový koncept lavičky 
navržený v robustní nerezo-
vé trubce. Týž autor získal i 
Zvláštní cenu zlínské spo-
lečnosti mmcité za odpad-
kové koše. Třetí místo nále-
ží Ing. arch. Petru Brožkovi 
za koncept celoskleněného 
označníku. Zvláštní cenu 
porota udělila Jaroslavu 
Juřicovi za ucelený set 
koše, lavičky a patníku. 
Organizátoři přehlídky 
chtějí vítězné i další návrhy 

vystavit na několika místech ČR. První příleži-
tost zhlédnout tato díla mají návštěvníci mezi-
národního stavebního veletrhu FOR ARCH 
2005, který se nyní v pražských Letňanech 
koná až do 24. září. 

Vyhlášení dalšího ročníku soutěžní přehlídky 
City Point/Na cestě městem prý na sebe dlouho 
nedá čekat.  

( r š )  

Vítězný návrh městského odpočívadla.                                 
                                                Foto: archív 

Řada Technických služeb měst je v období 
transformace z příspěvkových organizací na 
obchodní společnosti. Na setkání ředitelů vy-
braných Technických služeb, které se z iniciati-
vy poradenské společnosti M.C. Triton usku-
tečnilo minulý týden v Nupakách u Prahy, 
někteří z jeho účastníků 
odhadovali, že již zhruba 
dvě třetiny těchto organiza-
cí byly zprivatizovány, 
nejčastěji na akciové spo-
lečnosti ve stoprocentním 
vlastnictví měst.  

Avšak právě v tomto 
přechodném období často 
musí velmi urputně obhajo-
vat svoji pozici na trhu. Od 
ředitelů Technických slu-
žeb, kteří se v Nupakách 
sešli, jsme vícekrát slyšeli, 
jak tvrdou, někdy i poně-
kud nekalou konkurenci pro ně představují 
menší, avšak velmi dravé regionální firmy či 
živnostníci, kteří si příliš nelámou hlavu dodr-
žováním zákoníku práce, bezpečnostních před-
pisů, ohledy na životní prostředí nebo kvalitou 

odváděné práce. Neřkuli aby např. měli zave-
dený systém jakosti podle norem řady ISO.  

V Nupakách ovšem zazněly i pozitivní zku-
šenosti. Například Ing. Lea Tomková, ředitelka 
firmy Služby města Pardubic, a.s., hovořila  
o společné přípravě její firmy a magistrátu na 

zavedení standardů péče o 
město. Standardy by měly 
stanovit, co představuje 
minimum při čištění města, 
nakládání s odpady, údržbě 
komunikací, péči o veřejné 
osvětlení i městskou zeleň 
apod.  
O takto definované standar-
dy bude možné se lépe opřít 
při sestavování rozpočtu 
města a sjednávání přísluš-
ných smluv mezi městem a 
Službami města Pardubic. 
K problematice vztahů a 

spolupráce municipalit s jejich Technickými 
službami a dalšími společnostmi tohoto typu se 
vrátíme v některém z příštích čísel Moderní 
obce. 

( r š )  

Ing. Lea Tomková soudí, že je-li likvida-
ce odpadu na území města roztříštěna 
mezi více firem, hůře se porovnává její 
kvalita i řízení.  
                              Foto: archív M.C. Triton 
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